
اقتصادی

رئیس سازمان بورس:

انتشار اوراق بدهی دولتی به
 35 هزار میلیارد تومان رسید

معاون  بازسازی بنیاد مسکن خبر داد

آغازپرداختتسهیلاتوکمکهایبلاعوضبهزلزلهزدگان

معاون وزیر کار و رفاه:

دسترسی دهک های ثروتمند جامعه
 به وام بانکی 3 برابر دهک های فقیر است

صدور و تمدید پروانه کار
 اتباع افغانستان و عراق از امروز

جدول نرخ سکه و ارز

صفحه ۴
سه شنبه۱۴ آذر ۱۳۹۶ 

۱۶ ربیع الاول ۱۴۳۹ - شماره ۲۱۷۸۵

قیمت )به تومان(نوع سکه
1/410/000سکه تمام طرح جدید
1/370/000سکه تمام طرح قدیم

705/000نیم سکه
403/000ربع سکه

268/000گرمی
130/800هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
4/180دلار
5/095یورو
5/820پوند

1/100لیر ترکیه
1/155درهم امارات

معــاون وزیر کار و رفاه اجتماعی با انتقاد از سیســتم بانکی 
گفت: دسترسی دهک های ثروتمند جامعه به تسهیلات سه برابر 

دهک های فقیر در کشور است.
به گزارش فارس، احمد میدری، معاون امور رفاه وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی در همایش »تعاون محور ســوم اقتصاد« با  اشاره به اینکه برای 
کاســتن از چهره خشن ســرمایه داری، بخش تعاونی شکل گرفت، اظهار 
داشت: حضور تعاونی ها در کنار نظام های سرمایه داری غرب منجر به نفع 
عمومی مردم و نتایج مثبت بســیاری شد. میدری، مشکلات فعلی بخش 
تعاون را به دو دســته درونی و بیرونی تقســیم کرد و افزود: معاونت امور 
تعاون وزارت تعاون درصدد حل مسائل و مشکلات بیرونی است، اما خود 
تعاونی ها باید مشــکلات درونی شان را حل کنند و در این زمینه جدی تر 

از گذشته عمل کنند. 
وی همچنین نســبت به عملکرد بانک ها در کشور انتقاد کرد و گفت: 
براســاس مطالعاتی که تاکنون انجام شده، تنها 12 درصد از خانواده های 
ایرانی از تســهیلات بانکی استفاده کرده اند، چرا که دسترسی دهک های 
ثروتمند جامعه 3 برابر دهک های فقیر است، بنابراین سیستم های بانکی 
با این شــیوه، فقر را تشــدید می کنند. معاون وزیر رفاه خاطرنشان کرد: 
سیســتم های بانکی در کشور ما عمیق و بزرگ نیستند و در شیوه توزیع 

تسهیلات باید تغییر ایجاد شود.

معاون بازسازی بنیاد مسکن گفت: بانک ها 
پرداخت تســهیلات و کمــک بلاعوض به 
زلزلــه زدگان را آغاز کرده اند و اقدامات لازم 
برای تعمیر یا نوسازی واحدها نیز شروع شده 

است.
عزیز الله مهدیــان در گفت وگو بــا خبرگزاری 
فارس با اشاره به اینکه بانک ها پرداخت تسهیلات و 
کمک بلاعوض به زلزله زدگان را آغاز کرده اند گفت: 
اقدامات لازم برای معرفی افراد به بانک ها و دریافت 
تسهیلات و کمک بلاعوض بدون هیچ مشکلی برای 
واحدهایی که نیاز به تعمیرات دارند آغاز شده است 
و قطعا واحدهایی که به طور کامل تخریب شده اند 

پس از دریافت پروانه و تهیه نقشــه می توانند برای 
دریافت وام اقدام کنند.

وی افزود: سقف تسهیلات برای تعمیر واحدهای 
مسکونی آسیب دیده 12 میلیون تومان و دو میلیون 

تومان به صورت بلاعوض است.
پیش تر تابش رئیس بنیاد مسکن گفته بود که 
در برآوردی که از خسارت زلزله کرمانشاه به دست 
آمده اســت 30 هزار و 500 واحد مســکونی دچار 

آسیب شدند.
وی گفته بود در برآوردهای انجام شده که آن را 
مبنــای اقدامات خود قرار داده ایم، 15 هزار و 500 
واحد مســکونی غیرقابل تعمیر هستند که 4500 

واحد آن مســکن شهری و 11 هزار واحد مسکونی 
در روستاها هستند.

بنابراین گزارش، کار بازسازی و تعمیر واحدهای 
تجاری در شهر و روستا که حدود 15 هزار واحد است 
با اعطای تسهیلات آغاز خواهد شد و سقف فردی این 
تسهیلات برای بازسازی اماکن روستایی که حدود 
11 هزار واحد مسکونی است، 25 میلیون تومان و 

برای 4500 واحد شهری 35 میلیون تومان است.
سقف پرداخت تسهیلات برای واحدهای تجاری 
آســیب دیده که نیازمند تعمیر هستند 12 میلیون 
تومان اعلام شــده بود که برای تعمیر لوازم خانگی 
نیز 10 میلیون تومان تسهیلات پرداخت خواهد شد.

در جهــت پرداخت کمک هــای بلاعوض برای 
مرمت و تعمیر 15 هزار واحد مســکونی شهری و 
روســتایی به ازای هر واحد مســکونی دو میلیون 
تومان و برای تعمیــر لوازم خانگی برای این تعداد 
واحد مســکونی به ازای هر واحد دو میلیون تومان 

پرداخت خواهد شد.
در راســتای پرداخت کمک های بلاعوض برای 
تامین اسکان موقت زلزله زدگان، برای 11 هزار واحد 
مسکونی روستایی به ازای هر واحد سه میلیون تومان 
و برای 4500 واحد مســکونی شهری برای اسکان 
موقــت پنج میلیون تومان کمک بلاعوض پرداخت 

خواهد شد.

عضو ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی با اشاره به 
زد و بند برخی بدهکاران بانکی با یک بانک برای 
نپرداختن بدهی ها گفت: برخی بدهکاران کلان، 

این امکان را به سایر بانک ها نیز تعمیم داده اند.
عزت الله یوســفیان ملا در گفت وگو بــا فارس، با 
تأکید بر اینکه ســتاد مبارزه با مفاسد اقتصادی حتی 
اگر هفته ای یک جلسه نیز برگزار کند باز هم کم است، 
گفت: ما دائماً اعتراضات خود را به دبیرخانه ســتاد به 

واسطه لغو مکرر نشست ها اعلام کرده ایم.
وی با اشــاره به اینکه پرونده ها و مسائلی که باید 

در نشســت این ستاد مطرح شود بســیار زیاد است، 
خاطرنشــان کرد: مســئله احکام ورشکستگی یکی از 
آنهاست که بدهکاران می روند از دادگاه ها حکم مبنی 
بر مُعسِــر بودن خود می گیرند و دیگر یک ریال هم از 

بدهی های خود را پرداخت نمی کنند. 
یوســفیان مــلا گفت: یعنــی در مقایســه میان 
معوقه داران و آن دســته از بدهکاران که خود را معسر 
اعلام می کنند، واقعاً باید دست معوقه داران را بوسید. 

وی افزود: این حکم اعِسار برای بدهکاران بانکی در 
حال فروپاشاندن سیستم بانکی کشور است.

عضو ستاد مبارزه با مفاســد اقتصادی با اشاره به 
جلسه چند هفته پیش با مدیران عامل بانک ها در بانک 
مرکزی، گفت: مدیران عامل بانک ها هم در آن نشست 

از این مسئله اظهار عجز کردند. 
وی خاطرنشــان کرد: بدهکاران کلان بانکی با این 
روش می رونــد بــا زد وبند با یک بانک حکم اعســار 
می گیرند و سپس آن را به همه بانک ها تعمیم می دهند، 
به طوری که می بینیم بدهکاران کلانی که 100 میلیارد 
بدهی به بانک دارند، با استناد به حکم اعسار، یک ریال 
هم پرداخت نمی کننــد و به طور قانونی پول دولت و 

ملت را می خورند. 
نماینده مردم آمل در مجلس شــورای اسلامی با 
اشــاره به اینکه این موضوع در دستورکار ستاد مبارزه 
با مفاســد اقتصادی قرار داشته است، گفت: در ستاد، 
مصوباتی برای مقابله با سوءاســتفاده ها از حکم اعسار 
داشته ایم و باید جلسه برگزار می کردیم تا بدهکاران را 
یک به یک مورد بررسی قرار دهیم، اما متأسفانه بیش 
از یک ماه است که نشست های ستاد به علت کوتاهی 
دبیرخانه که در معاونت اول ریاست جمهوری مستقر 

است برگزار نمی شود. 

یوسفیان ملا:

بدهکارانبانکی۱۰۰میلیاردییکریالهمپسنمیدهند

گروه اقتصادی-
با کاهش نرخ سود بانکی و خروج بخشی 
از ســرمایه مردم از بانک ها، به دلیل نبود 
ساختارهای مناسب اقتصادی برای جذب این 
سرمایه های سرگردان، بخشی از این سرمایه 

به سمت بازار های ارز و سکه رفته است. 
پــس از الزام همه بانک هــا به رعایت کاهش 
سود بانکی )به 15 درصد( که از 11 شهریور ماه 
امسال اجرایی شد، بخشی از سرمایه هایی که در 
بانک ها قرار داشت از بانک ها خارج شد. از سوی 
دیگر با شروع فصل پاییز، قیمت دلار رو به افزایش 
گذاشت و قیمت سکه هم با حباب کم سابقه ای در 

قیمت خود مواجه شد. 
قیمت ارز در بازار طی دو ماه و نیم اخیر رشد 
قابل ملاحظه ای داشــت و با 250 تومان افزایش 
قیمت روبرو شــد و ضمن اینکــه در همین بازه 
زمانی، نرخ ارز رســمی هم حــدود 170 تومان 

افزایش را تجربه کرد. 
نرخ ارز که در نیمه دوم مهر ماه با رقم ســه 
هزار تومان خداحافظــی کرد و وارد کانال چهار 
هزار تومان شد، تا حدود یک ماه و نیم در همین 
ســطح باقی ماند اما طی 10 روز اخیر حدود 80 

تومان به قیمتش اضافه شد. 
به عبارت دیگر، با شــروع آذر ماه رشد قیمت 
ارز شدت گرفت و در همین چند روز که با حباب 
قیمتی ســکه مواجه بودیم، باز هم به رشد خود 
ادامه داد تا قیمت دلار در روز گذشــته نسبت به 
پنجشــنبه هفته قبل حدود 50 تومان افزایش 

داشته باشد. 
شــرایط بازار ارز کــه در این مــدت بیانگر 
بهم ریختگی روزافزون این بازار بود، طی دو هفته 
اخیر به دلیل حواشی نوسانات قیمت سکه، چندان 
برجسته نشد اما با رسیدن نرخ ارز به چهار هزار 
و 180 تومان در روز گذشته، این بهم ریختگی به 

شکل آشکاری خودش را نشان داد. 
با این حال، ولی الله ســیف، به عنوان رئیس 
 بانک مرکزی در یادداشــت تلگرامی خود که در 
خبرگزاری ها هم انتشار یافت، مدعی وجود آرامش 

در بازار ارز کشور شد! 
بنابراین یادداشــت؛ وی اعلام کرد »سیاست 

در پی فقدان برنامه اقتصادی دولت

جولاننقدینگیسرگرداندربازارسکهوارز

ارزی بانک مرکزی ایجاد ثبات در بازار ارز اســت. 
آرامــش در این بازار از یک  طــرف کارایی نظام 
قیمت گذاری را برای صادرکنندگان و واردکنندگان 
بهبود بخشیده و از طرف دیگر اعتبار بین المللی 
اقتصاد ایران را با  هدف جذب سرمایه گذاری های 

خارجی ارتقا می بخشد.«
مشــخص نیست زمانی که قیمت ارز در مدار 
صعودی قرار گرفتــه و احتمالا در ادامه هم این 
افزایش قیمت ها ادامه خواهد داشت، چگونه رئیس  
بانک مرکزی به این نتیجه رسیده که در این بازار 

آرامش پابرجاست! 
تمامی این موارد که حاکی از افزایش نرخ 
ارز طی دو ماه اخیر، خصوصا آذر ماه، و بیشتر 
از آن همین چند روز اخیر می باشــد، نشان 
می دهــد این بازار باز هم به ســمت ملتهب 
شدن و افزایش قیمت می رود. افزایش قیمتی 
که دقیقا در زمان ارائه لایحه بودجه سال آینده 

اتفاق افتاده است. 
قرین شدن این دو اتفاق )ارائه بودجه و افزایش 
قیمــت ارز( به این گمانه دامن می زده که دولت 
برای رفع کسری بودجه خود تلاش می کند قیمت 
ارز افزایش یابد تا زمینه برای افزایش رسمی نرخ 

ارز برای بودجه ســال آینده )کــه باعث افزایش 
درآمدهایش می شــود( مهیا گردد؛ هرچند این 
موضوع با تبعات منفــی اقتصادی ای مانند تورم 

همراه خواهد بود. 
به عنوان نمونه، عبدالخالق ســجادی، مدیر 
ســابق بانک مرکزی در خصوص دلایل نوسانات 
نرخ ارز به رادیو گفت: »در حال حاضر ســاختار 
بودجه ما تقریبا بی حســاب و کتاب است هرگاه 
دولت ها دچار کســری بودجه می شوند به سراغ 

افزایش نرخ ارز می روند.«
سکه همچنان بالا می رود

قیمت سکه نیز در تجربه افزایش قیمت های 
قابل ملاحظه، دست کمی از قیمت ارز نداشت؛ چه 
اینکه قیمت سکه که در ابتدای پاییز یک میلیون و 
205 هزار تومان بود که روز گذشته با رسیدن به 
رقم یک میلیون و 408 هزار تومان، افزایش بیش 

از 200 هزار تومانی را ثبت کرده است. 
روز گذشته نیز گروه اقتصادی کیهان با  اشاره 
به حوادث اخیر بازار سکه نوشت: با گذشت بیش 
از یــک هفته از اجرای طرح »حراج ســکه« که 
برای از بین بردن قیمت کاذب سکه شکل گرفته 
بود؛ قیمت ســکه طی دو روز گذشته، از ابتدای 

اجــرای این طرح هم بالاتــر رفت تا در مجموع، 
سیاست بانک مرکزی تاثیر معکوس بر بازار سکه 

داشته باشد! 
روز گذشــته نیز قیمت سکه به یک میلیون 
و 410 هزار تومان رســید تا روند افزایشــی آن 
همچنان ادامه داشــته و به بی ثباتی بیشتر این 

این بازار بیفزاید. 
لازم به ذکر اســت، با کاهش نرخ سود بانکی 
که در شــهریور ماه صورت گرفت، قیمت ارز در 
بازار حدود 250 تومان و قیمت سکه هم بیش از 
200 هزار تومان افزایش داشته است، این موضوع 
نشــان می دهد با توجه جــذاب نبودن بازار های 
سالم در کشــور یا جذاب نبودن بخش تولید از 
نظر سوددهی، پول های سرگردانی که از بانک ها 
خارج شــده، احتمالا بخشی از آن به سمت این 

بازار های کاذب رفته است. 
ضمن اینکه در این مدت تدابیری که دولت در 
نظر گرفته بود، کارساز نبوده و بهبودی در کاهش 
قیمت ارز و سکه به وجود نیامده و از ابتدای فصل 
پاییز تاکنون بازار های ارز و سکه کشور با بی ثباتی 
زیادی مواجه شــدند، مواجهه ای که تاکنون هم 
ادامه داشــته و باید دید تا کی این موضوع ادامه 

خواهد یافت. 
حسن روحانی در شهریورماه سال قبل در دیدار 
اعضای هیئت دولت با رهبر معظم انقلاب گفته 
بود: »ایجاد ثبات و آرامش اقتصادی، بزرگ ترین 
دســتاورد دولت در سه سال گذشته است.« وی 
همچنین در سال جاری هم در مراسم تحلیف خود 
که کمتــر از چهار ماه از آن می گذرد، بیان کرد: 
»امروز ارتباط ما با کشــورهای جهان، در سطح 
مطلوب تر و بهتری قرار دارد و زمینه برای رشد و 
فعالیت اقتصادی مردم آماده تر شده و شاهد یک 

ثبات اقتصادی در کشور بودیم.«
چنان  که مشــاهده می شــود روحانی ثبات 
اقتصــادی را از جملــه دســتاوردها و توفیقات 
اقتصادی خود می داند ولی همان طور که  اشــاره 
شــد در دو ماه اخیر، ثبات بازار های ســکه و ارز 
دســتخوش تلاطم امواج گرانی های کم سابقه ای 
شده که عملا دستاوردی که مقامات دولتی مدعی 

آن بودند را به باد داده است.

رئیس  دهمین همایش بین المللی موتورهای 
درونسوز و نفت درباره قراردادهای خودرویی 
اخیر با شرکتهای فرانسوی، اعلام کرد: با وجود 
توان داخلی، این قراردادها جفا در حق تولید 

ملی است.
به گزارش خبرنگار ما، سید مصطفی میرسلیم،  
دیروز در نشســت خبری این همایش، در واکنش 
بــه قراردادهایی که دولت های یازدهم و دوازدهم با 
شرکت های خودروسازی فرانسوی منعقد کرده و آثار 
ایــن قراردادها بر تولید محصولات بومی، گفت: این 

قراردادها به تولید ملی جفا می کند.
وی به مراکز علمی در داخل کشور و مهندسان 
بسیاری که در دانشکده چهای خودروسازی تربیت 
می کنیم، اشاره کرد و گفت که »هر قراردادی که با 
خارج بسته شود ولی توان داخل را نادیده بگیرد، جفا 

در حق کشور و ضد اقتصاد مقاومتی است«.
رئیس هیئت مدیره شــرکت تحقیق، طراحی و 
تولید موتور ایران خودرو با انتقاد از عملکرد مسئولان 
در زمان انعقاد قراردادهای خارجی، بر این نکته تأکید 
کرد که بهتر است حداقل زمان انعقاد قرارداد، افرادی 

از متخصصان داخلی را به همراه خود ببرند تا دیگران 
فکر نکنند که از نظر فنی دست ما خالی است!

میرســلیم در پاسخ به سؤال دیگر کیهان درباره 
اینکه چرا بعد از گذشــت نیم قرن از ورود ایران به 
صنعت خودرو، همچنان به نقطه مطلوب نرسیده ایم، 
خاطرنشان کرد: وابستگی به درآمدهای فروش نفت 
خام و ارز ناشــی از آن یک عامل اساســی در این 

رابطه است.
وی واردات خــودرو و قطعات آن را عامل دیگر 
عقب ماندن خودروســازی ایران دانست و از واردات 

گسترده این محصولات انتقاد کرد.
وحیــد اصفهانیان، دبیر علمــی همایش هم در 
پاســخ به این سؤال، با اشاره به حدیث امام علی)ع( 
مبنی بر اینکه »علم، چیرگی اســت...«، اظهار کرد: 
مشکل نخست فرهنگی، خصوصا در میان مسئولان 
اســت؛ چرا که باور نداریم تنها راه پیشرفت، مسیر 

علمی است.
استاد دانشکده مکانیک دانشگاه تهران، نداشتن 
صبر علمی و عجله برای رســیدن به نتیجه را عامل 
دوم عقب ماندن کشور در حوزه خودرو عنوان کرد.

مصطفی میرسلیم در پاسخ به کیهان:

قراردادهای جدید خودرو با خارجی ها
جفا به تولید ملی  است

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: مدیران دولتی شرکت های 
بیمه را اداره می کنند دو دهه پیش باید بازنشسته می شدند.

به گزارش خبرگزاری فارس، محمدرضا پورابراهیمی در همایش سالانه بیمه 
و توسعه با اشاره به ترکیب سهامداری بسیاری از شرکت های بیمه اظهار کرد: با 
وجود برخی واگذاری ها و سهام عدالت و سهم دولت در شرکت های بیمه، می بینیم 
که با وجود ظاهر شــدن نام شرکت های بیمه در تابلوهای بورس، هنوز مدیران 
دولتی این شرکت ها را مدیریت می کنند که ترکیب مدیریتی آنها به گونه ای است 

که اغلب این مدیران باید دو دهه پیش بازنشسته می شدند.
وی ادامه داد: امروز نیروهای باسواد و جوان دانشگاهی وجود دارند و می توانند با 
ایده هایی نو و خلاق، صنعت بیمه را به پیش ببرند، اما متاسفانه کسانی شرکت های 

بیمه را مدیریت می کنند که به سبک پنجاه سال پیش فکر می کنند.
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس یکی از اثرات مثبت توجه به جوانان را 
تحولات صورت گرفته در بازار سرمایه دانست و گفت: قانون بازار سرمایه توسط 
جوانان نوشته شد و انتظار ما این است که صنعت بیمه هم این پوست اندازی را انجام 
دهد و بگذارد مدیران جوان و افراد جوان وارد عرصه مدیریت در شرکت های بیمه 
شوند.وزیر نفت نیز در این همایش با انتقاد از شرکت های بیمه دولتی گفت: بیمه را 
در صنعت نفت جدی بگیرید زیرا بیمه های دولتی نه ارزیابی ریسک انجام می دهند 
و نه ممیزی می کنند من خواهش کردم بیمه ها کار حرفه ای شان را انجام دهند.

بیــژن نامدار زنگنه خطاب به بیمه ها ادامــه داد: من انتظار دارم بیمه را در 
صنعت نفت سخت و جدی بگیرید. خیلی وقت ها به دلیل گرانی و ارزانی تجهیزات 
غیراستاندارد نصب می شود ولی شما در صنعت بیمه نباید بگذارید این موارد رخ 

دهد و باید این موارد را در ابتدای قرارداد بیمه لحاظ کنید.
همچنین مسعود کرباسیان، وزیر اقتصاد در همایش بیمه و توسعه گفت: اکنون 

دولت سه بیمه در اختیار دارد که برنامه واگذاری آنها را داریم.
در همین حــال عبدالناصر همتی، رئیس کل بیمه مرکزی در این همایش 
اظهار کرد: خسارت برآورد شده زلزله کرمانشاه که بیمه باید پرداخت کند 130 
میلیارد تومان اســت. از این مبلغ تاکنون 25 میلیارد تومان پرداخت شده است.

وی درباره اقدامات بیمه مرکزی در سال جاری گفت: یکی از مهم ترین اقدامات 
ما تخصصی کردن شرکت های بیمه و حرکت به سمت تفکیک بیمه های عمر از 
غیرعمر است که به طور جدی پیگیر این موضوع هستیم و مقررات و تسهیلات 

لازم را برای تاسیس شرکت های تخصصی بیمه عمر در نظر گرفته ایم.

در همایش بیمه مطرح شد:

مدیران دولتی شرکت های بیمه
 باید 20 سال پیش بازنشسته می شدند

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: در سال ۹۶ انتظار می رفت 
اتفاقات خوبی بعد از برجام رقم بخورد که هنوز تحقق نیافته اســت که 

البته لازم است در کنار این انتظارات موانع صادراتی هم برداشته شود.
بــه گزارش خبرگزاری فارس، محمدرضــا پورابراهیمی در همایش تجلیل از 
صادرکنندگان نمونه گفت: وضعیت کنونی تراز بازرگانی ما نشان می دهد که در 8 

ماهه سال 96 وضعیت تراز بازرگانی ما 4 میلیارد دلار منفی است.
وی افزود: حتما وزیر صنعت باید پاسخگو باشد و دلیل کاهش حجم صادرات 
ما باید توســط مدیران متولی بررسی شود زیرا اگر این وضعیت استمرار یابد این 

نگرانی وجود دارد که تراز منفی بخش بازرگانی به 6 میلیارد دلار برسد.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس بیان کرد: در سال 96 انتظار می رفت اتفاقات 
خوبی بعد از برجام رقم بخورد که هنوز تحقق نیافته است که البته لازم است در 

کنار این انتظارات موانع صادراتی هم برداشته شود.
پورابراهیمی تأکید کرد: در 2 ســال اخیر در مجلس یکی از موضوعات مورد 
پیگیری ما این است که وزارت امور خارجه دیپلماسی اقتصادی را هم مدنظر قرار 
بگیرد در حالی که وزارت امور خارجه ما بیشتر دیپلماسی سیاسی را مدنظر دارد.
وی ادامه داد: البته با پیگیری های انجام شده اصلاح ساختار انجام شده و معاونت 
اقتصادی در وزارت امور خارجه ایجاد شــده اگرچه نیازمند تحول اساسی در این 

بخش هستیم.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: موضوع تبیین 
بحث راهبردی ایران برای حضور در بازارهای جهانی بسیار مهم است. اما براساس 
گزارش های ما فعالان اقتصادی ما در خارج از کشور آتش به اختیار عمل می کنند 
و حتی خودی را هم می زنند که به عنوان نمونه می توان به حضور فعالان اقتصادی 
با چنین وضعیتی در روســیه اشاره کرد که فعالان اقتصادی ما در خارج از کشور 

عملیات انتحاری انجام می دهند و خودزنی می کنند.
پورابراهیمــی با تاکیــد بر اینکه نباید اجازه تخریــب بازارهای خارجی را به 
صادرکنندگان داد، افزود: یکی از عواملی که باعث شــده وضعیت صادرات ما در 
خارج از کشور خوب نباشد عدم وجود راهبرد است که مسئولین دولتی و غیردولتی 

در این زمینه مسئول هستند.
وی با اشــاره به مشوق های صادراتی اظهار داشت: متاسفانه به دلایل مختلف 
مشوق های صادراتی پرداخت نشده است که البته ناشی از محدودیت های بودجه ای 
دولت اســت.رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس افزود: ما می خواهیم بحث جوایز 
صادراتی و مشوق های صادراتی ارتباط پیدا کند به میزان پرداخت هایی که فعال 
اقتصادی ما باید به گمرک و یا سازمان امور مالیاتی بپردازد تا مشوق ها از این طریق 
تحقق یابد و نیاز نباشد جوایز صادراتی در بودجه اختصاص یابد.پورابراهیمی اظهار 
داشت: تامین منابع صادراتی یکی از دغدغه های صادرکنندگان است و ظرفیت هایی 
که در حوزه اقتصادی برای تامین منابع صادراتی وجود دارد از جمله نرخ تسهیلات 
بانکی متاسفانه بالاست.وی افزود: متوسط نرخ تامین مالی 4 تا 5 برابر سایر کشورها 

است و صادرکنندگان به این ترتیب قدرت رقابت خود را از دست می دهند.

مدیرکل اشــتغال اتباع خارجی وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی گفت: با اشاره به صدور پروانه کار برای اتباع افغانستان 
و عراق از 14 آذرماه سال جاری )امروز( هزینه تمدید پروانه کار 

افزایش یافت.
به گزارش روابط عمومی اداره کل اشتغال اتباع خارجی؛ علی اقبالی 
اظهار کرد: براساس دستورالعمل شماره 173045 وزارت تعاون کار و رفاه 
اجتماعی و ابلاغ آن به ادارات کار استان های مشمول طرح ساماندهی از 
11 لغایت 13 آذرماه فراخوان برای مراجعه اتباع افغانستان و عراق دارای 

کارت آمایش 12 و هویت 11 صورت می پذیرد.
مدیرکل اشتغال اتباع خارجی افزود: زمان فراخوان تمدید نمی شود 
و کلیــه اتباع خارجی می بایســت بــرای ارائه مــدارک لازم به ادارات 
شهرستان های مجاز اقامت خود )دو قطعه عکس پرسنلی و همراه داشتن 

اصل کارت کار قبلی( مراجعه و پروانه کار دریافت نمایند.
اقبالی تصریح کرد: زمان اجرای طرح از 14 آذرماه )امروز( لغایت 30 
دی ماه بوده و کلیه ادارات کار و شهرســتان های تابعه می بایســت برای 
رصد و کنترل حسن اجرای طرح از طریق روسای شهرستان ها؛ حراست 

و بازرسان کار استان هماهنگی لازم به عمل آورند.
وی ادامه داد: هزینه صدور پروانه کار 360 هزار تومان و هزینه تمدید 
258 هزار و 700 تومان تعیین شده که توسط متقاضی پرداخت می شود.
مدیرکل اشتغال اتباع خارجی در پایان با اشاره به ماده 181 قانون کار 
گفت: کارفرمایانی که اتباع خارجی را که فاقد پروانه کار هستند یا مدت 
اعتبار پروانه کارشان منقضی شده است به کارگماری نمایند یا اتباع بیگانه 
را در کاری غیر از آنچه در پروانه کار قید شده است به کارگماری کنند به 

مجازات حبس از 91 روز تا 180 روز محکوم خواهند شد.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس:

انتظارات اقتصادی 
از برجام برآورده نشده است

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار از انتشار 35 هزار میلیارد 
تومان ورقه بهادار در بازار سرمایه و افزایش حدود 30 هزار میلیارد 

تومانی این ابزار مالی خبر داد.
به گزارش خبرگزاری فارس، شاپور محمدی در همایش انجمن مالی 
اســلامی با بیان آمارهایی از حجم اوراق منتشر شده در دو سال اخیر، 
گفت: از ســال 1394 حدود 5 هزار میلیارد تومان ورقه بهادار در بازار 
ســرمایه منتشر شده و این در حالی است که در سال 1395 این حجم 

به 35 هزار میلیارد تومان رسیده است.
وی افزود: در سال 96 نیز پیش بینی می شود انتشار اوراق دولتی بر 
اساس بحث بودجه کشور به 34 هزار و 500 میلیارد تومان بالغ شود. در 
عین حال آن دسته از ابزارهای مالی که پیش از این در بازار سرمایه پذیرش 
نشده بود و باعث ایجاد نابسامانی هایی در فضای پولی و مالی کشور شده اند 

به تدریج در بازار سرمایه پذیرش می شود.
این مقام مســئول با بیان اینکه اطــلاق اوراق با درآمد ثابت عبارت 
مناســبی برای این ابزارها نیســت، گفت: انتظار می رود حجم انتشــار 
این اوراق در بازار ســرمایه طی امســال نزدیک 70 هزار میلیارد تومان 
قابل افزایش باشــد که با توجه به قیمت ارز می تواند رقم مناسبی برای 

سرمایه گذاران باشد. 
به گفته محمدی، طی دو سال گذشته دوران طلایی برای بازار سرمایه 
به لحاظ حجم و ارزش انتشار اوراق بهادار در بازار بدهی وجود داشته است.
وی در ادامه با  اشاره به لزوم مراقبت بیشتر بر عملکرد صندوق های 
سرمایه گذاری در بازار سرمایه، گفت: پس از تأکید دبیر کمیته فقهی مبنی 
بر لزوم رصد فعالیت صندوق های سرمایه گذاری به منظور جلوگیری از 
عدم مغایرت با مســائل مختلف حوزه پولی و مالی قواعد بسیار مناسبی 
ایجاد شده است، به طوری که از ابتدای سال 95 حجم سپرده های بانکی 
صندوق ها که بیشــتر 90 درصد بود به طور متوســط هم اکنون به 70 
درصد رسیده اســت هر چند که بخشنامه سازمان بورس بر سقف 50 
درصدی سپرده های بانکی تأکید دارد.رئیس سازمان بورس عنوان کرد: 
وقتی نرخ سود بانکی بالا وجود داشته باشد و مردم بی دغدغه به دنبال 
ســرمایه گذاری در بانک ها باشند هیچ کس ســراغ تولید و بازار سرمایه 
نمی رود و طبیعی اســت که کاهش نرخ سود بانکی به نفع بازار سرمایه 
است بنابراین با کنترل صندوق های سرمایه گذاری از سوی بازار سرمایه 

برآیند سرمایه گذاری به سمت بازارهای مولد تشویق می شود.
محمدی با بیان اینکه ســازمان بورس حامی  اشخاصی که از قوانین 
کشور عدول می کنند نیســت، افزود: علاوه بر تعیین حد نصاب ها برای 
صندوق های ســرمایه گذاری مصوبه ای از سوی سازمان بورس ابلاغ شد 
که بر اســاس آن هیچ نرخ بازدهی از ســوی صندوق ها به عنوان سود 

تضمینی ایجاد نباید شود.

دبیرکل اتحادیه تعاونی های پتروشیمی گفت: حضور در 
بورس کالا باعث شفافیت هر چه بیشتر در حوزه خریداران 

و فروشندگان حوزه پتروشیمی شده است.
حســین در، در گفت وگو با خبرگزاری فــارس بر تداوم عرضه 
محصولات پتروشــیمی در بــورس کالا تاکید کرد و گفت: وقتی 
مســئولان وقت وزارت صنعت و معدن طی ســال های 93 و 94 
تصمیم گرفتند که محصولات پتروشــیمی خــارج از بورس کالا 
عرضه شــود، اتحادیه پایین دستی پتروشیمی بزرگ ترین حامی 

بورس کالا بود.
وی افزود: حضور در بورس کالا باعث شــفافیت هر چه بیشتر 
در حوزه خریداران و فروشــندگان حوزه پتروشیمی شده و امروز 
امکان اســتخراج داده های واقعی از بورس را در مکانیزمی شفاف 

فراهم کرده است.
دبیرکل اتحادیه صنایع پایین دستی پتروشیمی با بیان اینکه 
باید از عرضه تمام مواد پتروشیمی در بورس کالا دفاع کرد، افزود: 
عرضه محصولات پتروشــیمی در بورس کالا باعث آرامش بازارها 
شده و به جز نوسان های مقطعی که طبیعت بازار است، هم اکنون 

فرآیند عرضه و تقاضای پویایی وجود دارد.
عضو شورای رقابت در برابر این پرسش که چگونه می توان به 
جای تخصیص ارز مبادله ای برای پتروشیمی های بالادستی، امکان 
مناســبی برای یکسان ســازی نرخ ارز از طریق بورس کالا ایجاد 
کرد؟ گفت: با توجه به ناعدالتی در تخصیص ارز برای فعالان بازار 
مواد پتروشیمی این اعتقاد وجود دارد که نرخ تسعیر ارز باید برای 
بالادستی و پایین دستی یکسان باشد، همواره این انتقاد وجود دارد 
که چرا باید نرخ ارز برای صنایع بالادستی با ارز مبادلاتی باشد، اما 
برای بقیه با نرخ ارز آزاد. فاصله 20 درصدی این نرخ همان سودی 

است که دولت به صنایع بالادستی هدیه می کند.
در تصریح کرد: از راه اندازی سامانه سایا در بستر بورس کالا نیز 
خبر داد و افزود: این سامانه در حالی به مدد اتحادیه پایین دست 
پتروشیمی راه اندازی شده که در مورد سامانه سایا انتظار می رفت، 
دولت با توجه به موضوع تکلیفی ایجاد شده در هزینه های موجود 
یاری رساند، اما این موضوع محقق نشد و با هزینه اتحادیه پایین 
دست پتروشیمی و در بستر بورس کالا و سامانه بهین یاب وزارت 

صنعت راه اندازی شده است.
وی ابراز امیدواری کرد: تا پایان امسال ابزارهای متنوعی برای 
رصد و کنترل بر بازار به ویژه در حوزه تعاونی های استانی پتروشیمی 
فراهم خواهد شد، تا به این ترتیب بتوان در انتهای سال 97 سهم 

تعاونی های پتروشیمی در اقتصاد را به 35 درصد رساند.

یک نماینده مجلس شــورای اسلامی 
گفت: حدود ۸0 درصد اسکله ها در کشور 
به صورت غیررسمی است و هیچ نظارتی بر 
آنها وجود ندارد و گمرکات در آنها مستقر 

نیستند.
ســعید باستانی در گفت وگو با سایت مشرق 
درخصوص میزان واردات کالای قاچاق به کشور 
اظهار داشت: به عنوان مثال در کشور ما سالانه 
10میلیــون نفر به خارج از کشــور مســافرت 
می کنند؛ حال اگر هر کدام از آنها به طور متوسط 
500 دلار خرید کنند، این مبلغ به پنج میلیارد 
دلار خواهد رســید اما این مبلغ در هیچ کجا به 
عنوان کالای قاچاق ثبت نمی شود درحالی که به 

تولید داخل ضربه می زند. 
وی با بیان اینکه برای میزان قاچاق کشــور 
ســه عدد مطرح شده اســت، افزود: یکی از این 

اعداد، عددی است که ستاد مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز آن را بیان کرده یعنی 12/8 تا 13 میلیارد 
دلار. عدد بعدی مربوط به شکاف بین واردات و 
مصرفی است که در کشور وجود دارد و از طریق 
گمرکات بین المللی مطرح می شود که مبلغ آن 

22میلیارد دلار است.
به گفته سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس، سومین عدد هم مربوط به پنج میلیارد 
دلار پولی است که ناشی از مسافرت های خارجی 
است که اگر آن را به 22میلیارد اضافه کنیم، به 

مبلغ 27 میلیارد دلار خواهد رسید. 
باســتانی با اشــاره به اینکه مجموع این 27 
میلیارد دلار کالا را چهار عامل تشکیل می دهند، 
بیان کرد: در وهله اول 826 اســکله دریایی در 
کشــور وجود دارد که حــدود 80 درصد آن در 
کشور به صورت غیررسمی است و هیچ نظارتی 

بر آنها وجود ندارد، در واقع بر بیش از 600 مورد 
از اســکله های کشور هیچ نظارتی وجود ندارد و 

گمرکات در آنها مستقر نیستند.
وی با اشــاره به اینکه مورد دوم آنکه حدود 
40 هزار شــناور دریایی در کشور وجود دارد که 
13 هزار مورد آن غیرقابل نظارت هستند، گفت: 
مورد سوم به مبادی رسمی گمرکی برمی گردد که 
تخلفاتی در آنها صورت می گیرد؛ قسمت چهارم 

هم همان کالای همراه مسافر است. 
این نماینده مجلس ادامه داد: گمرک اگرچه 
دارای تخلفاتی است اما همه اشکالات را به گمرک 
ربط دادن آدرس غلط است و باید بر این تخلفات 
نظارت کرد؛ در بروز این تخلفات یک زنجیره تاثیر 
می گذارد که گزارش آن در حال آماده شدن است 

و آن را به مجلس ارائه خواهم کرد.
باســتانی اضافه کرد: در حال حاضر اختلاف 

نظر بین این سه عدد است اما آمار ستاد مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز صحیح می باشــد چراکه طی 
چهارسال اخیر توانسته میزان قاچاق را به نصف 

کاهش دهد که قابل تقدیر است.
وی افزود: با این وجود، آن میزان کالایی که به 
تولید کشور ما ضربه می زند، عدد 27میلیارد دلار 
است که )تمام آن( به عنوان کالای قاچاق شناخته 

نمی شود اما به تولیدات داخلی ضربه می زند.
این نماینده مجلس با اشاره به اینکه در تمام 
کشورهای دنیا حدود پنج الی شش نوع معافیت 
وارداتی وجود دارد اما در کشور ما این معافیت ها 
76 نوع است، گفت: از جمله معافیت های کشور 
ما می توان به معافیت ته لنجی، ملوانی و کالای 
همراه مسافر و غیره اشاره کرد که با واردات کالا نه 
تنها هیچ عوارضی پرداخت نمی شود بلکه در هیچ 

جا هم ثبت و ضبطی از آنها صورت نمی گیرد.

دبیرکل اتحادیه تعاونی های پتروشیمی:

عرضه مواد پتروشیمی در بورس کالا 
باعث شفافیت می شود

یک نماینده مجلس با انتقاد از ورود کالای قاچاق به کشور:

8۰درصداسکلههایکشوربدوننظارتاست


